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Křížová cesta – letos ve Slavkově u Brna
17. 3. se část farníků účast-
nila křížové cesty ve Slavko-
vě u Brna. Postupně jsme se 
okolo patnácté hodiny sešli 
na začátku křížové cesty. 
K  našemu překvapení jsme 
zde potkali také rousínov-
ské farníky, kteří se k nám 
přidali, protože jejich kněz 
onemocněl.  Před začátkem 
jsme dostali pár zajímavos-
tí – např. že obrazy jednotlivých zastave-
ní jsou dílem výtvarníka Milivoje Husáka 
a každé zastavení spravuje jedna rodina. 
I přestože byla cesta místy úzká, nakonec 
jsme se vždy dokázali seskupit. V rozjí-
mání jsme vyšli až na konec cesty u kaple 
sv. Urbana, do které jsme se mohli podí-

vat, a také nám o ní o. Vrbacký pověděl 
pár slov. Po krátkém odpočinku se všich-
ni rozešli zpátky ke svým autům, která 
byla zaparkována povětšinou někde pod 
křížovou cestou.

Jan Halámek
(více o kapli sv. Urbana na str. 2)

� foto: Jakub Šebek

Slovo úvodem
Pilátova žena
Náš biskup Pavel Konzbul mi svým 
velikonočním přáním připomněl spiso-
vatelku Gertrudu von Le Fort. Její útlá 
kniha Pilátova žena obsahuje tři prózy. 
Vedle strhující novely U brány nebes, 
kterou také vřele doporučuji, je to 
právě stejnojmenná povídka Pilátova 
žena, na jejíž obsah nelze zapomenout. 
Hlavními postavami strhujícího díla 
o  lásce, vině, odpuštění a smyslu obě-
ti jsou manželka Pontia Piláta Claudia 
a  její otrokyně Praxedis. Pilátova žena 
má prorocký sen o Ježíši, který zcela 
změní její život. 

„Nic neměj s tím spravedlivým! Kvůli 
němu jsem dnes ve snu mnoho vytr-
pěla,“ vzkázala Pilátovi Claudia, jak 
to zaznamenal evangelista Matouš ve 
27. kapitole. Tento vzkaz na Piláta asi 
značně zapůsobil. V římském světě 
bylo ještě v živé paměti, že by se byl 
Julius Caesar vyhnul smrtelným dýkám 
v osudné březnové dny roku 44 před 
Kristem, kdyby popřál sluchu manžel-
ce Kalpurnii, která jej varovala, aby 15. 
března nechodil na radnici, protože ho 
noc před tím viděla ve snu ubodaného. 
Přesto už byl Pontius Pilát tolik zapo-
jen ve vleku událostí, zejména oslaben 
strachem o svoji pozici, že dal nakonec 
hněvu farizeů volný průchod. 

V povídce spisovatelky Le Fort nako-
nec Claudia i Praxeda pro Krista položí 
svůj život v cirku spolu s dalšími pro-
následovanými křesťany.

A co nám napsal biskup Pavel? Připo-
menul nám slova právě Gertrudy von 
Le Fort: 

„Velikonoční světlo není ranní slávou 
této země, ale země nové.“ A dodal: Ve 
velikonočním světle pohleďme na naše 
nebeské občanství. Nezapomínejme 
na radostnou touhu po druhém pří-
chodu Ježíše Krista, kterou žili prvot-
ní křesťané. Oni v této touze vykonali 
veliké věci, a co dokázali oni, můžeme 
i my. 

K tomuto přání se srdečně připojuje 
� o. Martin Holík

Dětské�pašije�(Květná�neděle) Obřad�mytí�nohou�(Zelený�čtvrtek)
 foto: David Macek

Vigilie�(Bílá�sobota)�
� foto: Vít Horník

Žehnání�pokrmů�(Boží�hod�velikonoční)
� foto: Vít Horník

Svatý týden v našem kostele



Stalo se 
Postní meditace s hudbou se uskuteč-
nila v neděli 3. března s duchovním 
slovem otce Josefa Janouška. Záro-
veň jsme mohli přispět na Hospic sv. 
Alžběty v Brně.

~
V neděli 10. března jsme měli pří-
ležitost zakoupit si výrobky z tra-
pistického opatství Nový Dvůr 
a  podpořit tak život tamní klášterní 
komunity.

~
V neděli 17. března jsme se vydali na 
venkovní křížovou cestu do Slavkova 
u Brna.

~
V sobotu 23. března děti poprvé při-
stoupily ke svátosti smíření.

Pohřby:
2. 3. Ing. František Reichel (*1937)

Zaznělo v  kázání 
Bůh bydlí všude tam, kam ho pozve-
me. o. Petr Vrbacký 

Alžběta Ohřálová

Postní meditace s hudbou
V�neděli 3. 3. jsme se v 16 hodin sešli 

k  postní meditaci s hudbou, která 
byla spojena se sbírkou ve prospěch 
Hospice sv. Alžběty v Brně. 

Zazněla hudební díla Sonáta pro dvo-
je housle (Jean Maria Leclair) v podání 
Duo Lyrico (Štěpán Graffe a Magdalena 
Graffová), Suita č. 3 C dur, BWV 1009 
(Johann Sebastian Bach) v podání Věry 
Bartončíkové (violoncello), Meditace na 
staročeský chorál „Svatý Václave“ (Josef 
Suk) a Smyčcový kvartet F dur „Americ-
ký“ (Antonín Dvořák) v podání Tenera-
mente Quartet (Terezie Graffová a Klára 
Graffová – housle, Kateřina Kučerová – 
viola, Linda Ziklová – violoncello) a Kon-
cert d moll pro dvoje housle a orchestr, 
BWV 1043 (Johann Sebastian Bach) 
v  podání komorního orchestru poslu-
chačů a pedagogů brněnské konzervato-
ře (sólo předneslo Duo Lyrico).

Nádherný koncert s vynikajícími 
výkony všech pedagogů a žáků brněn-
ské konzervatoře byl proložen duchov-
ním slovem o. Josefa Janouška, který 
se zaměřil na téma modlitby. Jedním 
z  důvodů výběru tohoto tématu byla 
skutečnost, že rok 2024 vyhlásil papež 
František jako Rok modlitby. V prv-
ním vstupu o.  Janoušek konstatoval, že 
k  dobré modlitbě je třeba přijmout Ježíše 

do svého srdce. K tomu doporučil zamě-
řit se na doxologii: „skrze něho a s ním 
a  v něm.“ K části „skrze něho“ doporučil 
kontemplaci kříže – mít předem vyhra-
zený čas na to, že se v tichosti dívám na 
kříž. K části „s ním“ zdůraznil význam 
ranní modlitby. K části „v něm“ se s námi 
podělil o svou osobní zkušenost, kdy mu 
prý pomohlo zapojit k  modlitbě úkon 
odevzdání (vnější gesto, například úklo-
nu nebo pokleknutí), aby tím vyjádřil, 
že jedině Ježíš je Pán a Král. V dalším 
vstupu jsme slyšeli, že modlitba se nej-
více dotýká srdce, když řekneme Pánu 
své „ano“, ačkoli tomu nejsou nakloněny 
přirozené okolnosti. K tomu nám dopo-
ručil pamatovat během dne na tyto tři 
úmysly: ochotu snášet pro Ježíše obtíže, 
sílu nést tyto obtíže a houževnatou sílu 
vstát, když selžu. Závěrem zmínil výji-
mečnou důležitost mše svaté a adorace. 
V tomto kontextu doporučil po přijetí 
eucharistie poděkovat Pánu za dar jeho 
přítomnosti a připravovat se na mši sva-
tou již cestou na ni.

Na Hospic sv. Alžběty se povedlo 
vybrat částku přesahující 20 000 Kč. 

Všem, kteří se zapojili do přípravy 
tohoto odpoledne, patří obrovské podě-
kování. 

 Gabriela Klašková

Kaple svatého Urbana
Kaple svatého Urbana stojí severně od 

Slavkova nad svahy, které byly až do 
80. let 19. století pokryty vinohrady. Pro-
to je kaple zasvěcena sv. papeži Urbanovi, 
patronovi vinařů, sadařů a zahradníků. 
Kopec Urban (361 m), na kterém kaple 
stojí, tvoří teplotní předěl a na Slavkovsku 
vymezuje nejsevernější výspu pěstování 
vinné révy, neboť prostřednictvím říčky 
Litavy zůstává údolí otevřeno jižním tep-
lým větrům od Svratecké roviny.

Podle listin byla kaple postavena 
v  roce 1712 dle projektů Domenica Mar-
tinelliho. V roce 1784 byla kaple za jose-

finských reforem uzavřena. V roce 1805 
sloužila jako strážnice pro francouzské 
vojáky, kteří zde pozorovali postup spo-
jenecké rusko-rakouské armáda táhnou-
cí od Olomouce k Brnu. Odtud byla také 
28. 11. 1805 vypálena varovná dělo-
vá rána zvěstující slavkovské posádce 
nepřátelský postup k Brnu a na Bučo-
vice. Za pobytu Francouzů byl objekt 
poškozen a v roce 1816 zbořen. V letech 
1858–1861 byla na starých základech 
z  dotací občanů vystavěna nová kaple. 
Z původní kaple byl použit železný kříž 
připevněný na věži. 

Za 2. světové války využívali Němci 
kapli jako svoji pozorovatelnu. Ke kon-
ci války byla poničena dělostřeleckými 
granáty. Na přelomu let 1954 a 1955 
byla kaple zrekonstruována. Od roku 
1992 se začaly provádět terénní úpravy 
okolí kaple. Byly vykáceny stromy, aby 
stavba v krajině dominovala v souladu 
s původním plánem. V roce 2000 byla 
slavkovskou mládeží obnovena tradice 
svatourbanských hodů. A konečně mezi 
roky 2012–15 byla zbudována nová 
křížová cesta, jejímž autorem je výtvar-
ník Milivoj Husák. o. Petr Vrbacký

Augustin o věrnosti Církvi
Známe i ze života mnoha světců, že 

podstupovali mnohá pokoření od ofi-
ciálních představitelů Církve, a přitom se 
dokázali pokořit a vyčkat na Boží sprave-
dlnost. Ze spisku De vera religione vidí-
me, že tento problém znal i svatý Augus-
tin: Božská Prozřetelnost dopouští někdy 
i to, že následkem prudkých stranických 
roztržek lidí, usuzujících podle těla, býva-
jí z křesťanského společenství vyloučeni 
i  muži spravedliví. Snášejí-li ti, kdo se sta-

li obětí takové nespravedlivé potupy, utr-
pěné bezpráví se vší trpělivostí v zájmu 
uchování míru v církvi, a nepodnítí-li 
schizmatická nebo heretická hnutí, dají 
všem lidem příklad toho, kolik pravdivé 
oddanosti a čisté lásky je třeba vkládat do 
služby Bohu. Úmyslem takových mužů je 
tedy navrátit se do přístavu, jakmile bou-
ře utichne; anebo, není-li to možné, buď 
proto, že nepohoda trvá dál nebo že se 
obávají, aby svým návratem nerozpoutali 

bouři novou a ještě prudší, zachovávají si 
vůli přispívat k blahu i těch, jejichž pobou-
ření a úkladům museli ustoupit, neizolují 
se, netvoří pokoutné skupiny a až do své 
smrti brání a svým svědectvím podpoří tu 
víru, o níž vědí, že ji hlásá katolická církev. 
Takoví mužové obdrží věnec své slávy 
v skrytu od Otce, který vidí i to, co je ve 
skrytu. Takové případy jsou vzácné, ale 
nechybějí pro ně příklady. Dokonce je jich 
víc, než bychom mysleli.  Daniel Blažke



Vedoucí mladších ministran-
tů Štěpán, Tom a Petr mohou 
být na mších snadno pře-
hlédnutelní. Až z druhé řady 
ministrantských lavic totiž 
dohlíží na pořádek a rozdě-
lení funkcí při mši. Naši fará-
ři by se bez nich ale neobešli. 
O jejich vedení začínajících 
ministrantů vám nyní přiná-
šíme rozhovor.

Mohli� byste� se� krátce� před-
stavit?
Petr: Já jsem Petr Záviška, studuji v sextě 
na Biskupském Gymnáziu, jsem tady se 
Štěpánem spolužák. Už od 5 let hraju na 
klavír, chodím do skautu, kde vedu kluky. 
Baví mě sporty, nejvíc asi fotbal.
Štěpán: Já se jmenuji Štěpán Buchta a  jak 
říkal Peťa, tak spolu chodíme do školy. 
Rád sportuji, ministruji už od svých 7 let. 
Dřív jsem chodil do Kr. Pole a teď chodím 
sem.
Tom: Já jsem Tomáš Halámek, taky jako 
kluci chodím na BiGy, akorát o dva roky 
výš, takže teď budu maturovat. Chodím 
do skautu, kde jsem dříve vedl kluky, 
ale už pomáhám jinde. Samozřejmě rád 
dělám sport.

Jak�dlouho�ministrujete?
T: Já ministruju asi už od svých 4 let, 
takže to bude už nějakých 14 let.
Š: I když jsem dřív chodil do Kr. Pole, tak 
jsem začal ministrovat až u Augustina, 
když jsem byl v první třídě.
P: Já ministruju tady u Augustina už od 
svých 3 let, takže to bude teď tak 14 let. 
Začal jsem docela netradičně brzo.

Kdy�jste�začali�vést�mladší�ministranty?
T: Plně jsme začali vést až letos. Loni jsme 
to měli ještě společně s Víťou a  Ondrou. 
No a začali jsme vést, protože už chtěli 
skončit a hledali si náhradníky.
P: Oni vedli dlouhých asi 9 let, a navíc už 
končí vysokou, takže už byli v tom vhod-
ném věku. 
Š: Poprvé jsme se nimi potkali na výle-
tě, kde jsme jim pomáhali. To jsme ještě 
vůbec nevěděli, že budeme někdy vést.
P: První rok jsme se tak trochu zaučovali. 
Třeba v tom, co vlastně kluky učit. Tento 
rok je poprvé vedeme sami. 

Jaká�je�vaše�úloha�na�nedělní�mši?�Jak�
moc�ministranty�u�oltáře�řídíte?�
Š: Musíme před mší rozdat funkce, aby 
se vědělo, kdo má jakou, pak pohlídat, 

aby na to při mši nezapomněli, a kdyžtak 
jim to připomenout. Ale oni kluci větši-
nou ví, takže to nemusíme tolik řešit.

Jaká� je� nejoblíbenější� služba� mezi�
kluky?
P: Určitě bych řekl, že kalich je velice 
prestižní. Když ho nesou na oltář, tak 
tam stojí před celým kostelem, takže to 
je vlastně taková jejich reprezentace. 
O  to je, řekl bych, velký zájem. 
T: Potom o svíčky podle mě, ze stejného 
důvodu. Kříž už nosí starší, aby ho unesli 
a neskáceli se s ním někam mezi lavice.

Je�nějaký�limit�na�funkce,�který�hlídáte?
Š: Ano, to si hlídáme hlavně v neděle, kdy 
je o službu velký zájem a je hodně borců, 
takže se snažíme, aby se to střídalo více 
a  každý měl příležitost si něco vyzkoušet. 

Ministrují�kluci�i�sami�ve�všední�dny?
P: Vím, že hodně jich chodí na středeční 
mše, když je školní. A pak v týdnu někte-
ří chodí na večerní mše v úterý nebo 
v  pátek. Za to mají ty body do celoroční 
hry, takže chodí i takhle přes týden, ne 
jenom v neděli.
Š: Taky se je snažíme motivovat, aby cho-
dili ráno na sedmé, kde za to získají dva 
body, což je dvojnásobek toho, co za mši 
v jiný čas.

V�čem�spočívá�celoroční�hra?
Š: Každý rok hrajeme s mladšími minist-
ranty celoroční hru. Získávají body, větši-
nou za mše, ale můžou je získávat i  jinak. 
Tento rok máme téma fotbal, které je 
borcům velice blízké, a taky si ho užívají. 
I nám je blízké. Každý rok se téma mění 
a  hra je zakončená na výletě na konci 
školního roku. 
P: Kluci mají tabulku v sakristii, kde 
si zapisují body za každou mši, a my 
to pak přepíšeme do naší tabulky, kte-
rou máme online. Za body si můžou 

na schůzce nakupovat hráče 
z týdenní nabídky a s nimi 
potom hrají zápasy proti 
ostatním klukům.
T: Zápasy probíhají tak, že 
každý hráč má přidělené hod-
nocení, které reprezentuje, jak 
je dobrý. Máme program, kte-
rý spočítá, kolik má každý tým 
součet čísel hráčů, a porovná 
je mezi sebou. Podle velikosti 
rozdílu pak s nějakou pravdě-
podobností vylosuje vítěze. 
Čím větší je rozdíl, tak ten, kdo 

má víc, má tím větší šanci vyhrát.

Co�se�vlastně�děje�na�ministrantských�
schůzkách,�jak�probíhají?
T: Zahájíme vždy modlitbou, dáme vět-
šinou celoroční hru, a pak záleží. Buď 
s  nimi projdeme část mše, nebo si zopa-
kujeme a procvičíme nějaké věci přímo ze 
mše. A pak si něco zahrajeme, když zbude 
čas. Nebo si jenom něco zahrajeme. 
Š: Taky obvykle jednou měsíčně chodí-
me do sálu na CMCZŠ na celou schůzku 
si něco zahrát, vyblbnout se.

Co�jste�třeba�procvičovali�naposledy?
T: Teď jsme řešili Velikonoce. Nějaké 
opakování a rozdělení funkcí, pro ty, kdo 
tu budou.

Kdo�chodí�na�schůzky�mladších�minis-
trantů?�
T: Věkově to máme od první třídy, takže 
zhruba 6–7 let, ale někteří začínají 
i  mladší.
P: Horní hranice je cca do 11–12. Potom 
přechází ke starším.

Kolik� je� v� současné� době� mladších�
ministrantů?
P: Kdyby se sešli úplně všichni, tak bych 
řekl, že třeba 20. Ale většinou jich na 
schůzce je 12–15, protože někteří teď 
chodí na přípravu k prvnímu svatému 
přijímání.

Jak� se�můžou� přidat� ti,� kteří� by� rádi�
začali�ministrovat?
T: Stačí nás kdykoliv oslovit a zeptat se. 
Jsme otevření všem a nemáme problém 
nabrat nové kluky i kdykoliv během roku. 
Většinou se ptají rodiče, nebo starší klu-
ci už se můžou zeptat sami, když chtějí 
ministrovat.

Díky za rozhovor a přejeme vám i klu-
kům hodně štěstí! Filip Šebek

Rozhovor s vedoucími mladších ministrantů

Ministranti�na�závěrečném�výletě�2023�
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Farní diář 
 7. 4.  Neděle Božího milosrdenství
 5. 5.  výročí posvěcení kostela

Informace z farnosti
V průběhu měsíce března proběhlo 
výběrové řízení na zhotovitele rekon-
strukce střechy farní budovy. Po zhod-
nocení všech čtyř došlých nabídek (pátá 
oslovená firma se z kapacitních důvodů 
omluvila) byla jako nejvýhodnější vybrá-
na nabídka firmy NORESTA BRNO s.r.o.

Rekonstrukce bude zahrnovat přede-
vším kompletní výměnu krytiny a laťo-
vání, chemické ošetření a nezbytnou 
opravu krovů (z většiny jsou naštěstí 
zdravé), výměnu či opravu okapů, svodů 
a klempířských prvků, zhotovení nových 
hromosvodů a jejich uzemnění a např. 
také snížení a rekonstrukci komínů 
a  jejich vyústění (mimochodem, věděli 
jste, že fara jich má šest…?).

Po provedených šetřeních na místě byl 
ještě upraven položkový rozpočet a  cel-
ková cena rekonstrukce byla poté sta-
novena na 1 706 000 Kč, přičemž se již 
nepředpokládá její významné navýšení. 
Zahájení prací je dohodnuto na polovinu 
měsíce dubna, předpokládaný termín 
dokončení je konec června 2024.

V této souvislosti nyní upozorňujeme 
především na nutnost počítat s omeze-
ními jak v přístupu do farní budovy, tak 
i v pohybu osob na staveništi před a za 
farní budovou (nebezpečí úrazu atd.). 
Také uvnitř fary bude z bezpečnostních 
důvodů omezen vstup do některých pro-
stor. Práce budou probíhat od pondělí 
do soboty prakticky po celý den.

Prosíme tedy jak o pochopení nezbyt-
ných omezení, tak – a to nyní přede-
vším – o vaši podporu nejen finanční, 
ale i  duchovní (bylo by neblahé, kdy-
by během prací došlo k jakémukoliv 
neštěstí). Věřme, že letní průtrže už 
budou neškodně stékat po střeše zářící 
novotou i kvalitou!
 

První zkušenost s platebním terminálem 
se jeví slibně. Přes „dětské nemoci“ zku-
šebního provozu už vybral 18 000 Kč. 
Navíc společnost JK Trust od dubna 
zlevňuje jeho užívání. Takže děkujeme 
a  prosíme: vydržte!

 Váš farář Petr Vrbacký 

Vzácný dar
Den modliteb za povolání nás každoroč-
ně vybízí, abychom uvažovali o vzácném 
daru povolání, kterým se Pán obrací ke 
každému z nás, abychom mohli mít podíl 
na jeho plánu lásky a ztělesňovat krásu 
evangelia v různých životních stavech. 
Naslouchat Božímu volání zdaleka není 
povinností, která by nám byla uložena 
zvenčí, třeba ve jménu náboženského 
ideálu; je to naopak nejjistější způsob, 
jak živit touhu po štěstí, kterou nosí-
me ve svém nitru: náš život se odvíjí 
a naplňuje, když objevíme, kdo jsme, 
jaké máme vlastnosti, v jaké oblasti je 

můžeme dobře uplatnit, po jaké cestě 
můžeme jít, abychom se stali znamením 
a nástrojem lásky, přijetí, krásy a pokoje 
v prostředí, v němž žijeme.

Chci říci vám, mladým lidem: nech-
te se okouzlit Ježíšem, obracejte se na 
něj se svými závažnými otázkami skrze 
stránky evangelia, nechte se znepokojit 
jeho přítomností, která nás vždy blaho-
dárně uvádí do krize. On respektuje naši 
svobodu více než kdokoli jiný, nevnucu-
je se, ale sám se nabízí: dejte mu prostor 
a najdete své štěstí v tom, že ho bude-
te následovat a zcela se mu odevzdáte, 
pokud to bude od vás žádat.

Úryvek z poselství papeže Františka k 61. Světo-
vému dni modliteb za povolání 21. 4. 2024
Motto:�Povoláni�zasévat�naději�a�usilovat�o�mír

V posledních letech se stalo zvykem, 
že spolek PUSA (Přítelkyně u svatého 
Augustina) připravil ministrantům na 
velikonoční pondělní mši vydařenou 
taškařici. Je nám ctí a  potěšením, že 
letos naše dámy ocenily náročné poslá-

ní mnoha farních mladíků a přítomným 
ministrantům daly příležitost vystavit 
na odiv ten aspekt služby u oltáře, na 
který jsou dotyční nejvíce hrdí a ve kte-
rém nejvíce excelují.
 Filip Šebek

Jsme redakce farního zpravodaje, jasně, že vás 
informujeme o tom, co zase PUSA provedla ministrantům!

� foto: Jakub Šebek

Farnost sv. Vavřince Brno-Řečkovice vás zve na koncertní představení

JESUS CHRIST SUPERSTAR
v sobotu 20. 4. 2024 v 18.00 v kostele sv. Augustina.

(případně 14. 4. v 19.00 v kostele sv. Vavřince v Řečkovicích,  
17. 4. v 19.00 v kostele sv. Cyrila a Metoděje v Židenicích,  

23. 4. v 18.00 v kostele Panny Marie Pomocnice křesťanů v Žabovřeskách)

vstupné dobrovolné www.muzikálvkostele.cz


